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J u r i j B a v d a ž : 

O prvem socialdemokratskem shodu v Idriji 
Začetek socialdemokratskega delovanja 

v Idr i j i ni bil za avtorje, ki so se s tem raz-
iskovanjem bavili, nikdar dvomljiv. Vsi: 
Ivan Kocmur,1 Ivan Prijatelj,2 Anton Kristan3 

in Ivan Mohorič4 se s tr injajo, da je bil prvi 
socialnodemokratski shod v Idri j i 1. septem-
bra 1895. Prvi je to zapisal v »Družinskem 
koledarju« leta 1913 Kocmur: 

»1. septembra 1895 je bil v Idri j i prvi 
shod po 2. § zbor. zak. Poročala sta sodruga 
Kramaršič in Železnikar, oba iz Ljubljane, 
sklicatelj je bil pa sodrug Štrempfelj , za ka-
terega naslov se je bilo izvedelo, ker je dopi-
soval v list.« 

Vsi ostali avtorji so ta podatek kratko-
malo prevzeli. 1. septembra pa ni bilo v Idri j i 
nobenega socialnodemokratskega shoda, zla-
sti se ga ni mogel udeležiti železnikar, ker je 
nedvomno izkazano, da je Železnikar na ta 
dan bil v Ljubljani na socialnodemokrat-
skem shodu, k jer je govorila dunajska social-
demokratka Notscher. Na tem shodu je pri-
šlo do spopadov s krščanskimi socialisti. 
Sledile so tožbe in protitožbe. Železnikar je 
bil obsojen na 8 dni zapora. Časniki so se na 
široko razpisali o dogodkih, o sojenju in pri-
zivu. železnikar je bil navsezadnje le opro-
ščen. Ni torej dvoma, da se ni mogel udele-
žiti shoda v Idriji . Ta prvi shod torej ni bil 
1. septembra, marveč kasneje, in sicer 20. ok-
tobra istega leta. Kocmur je imel sicer po-
datke o njem, časovno pa ga je napačno dolo-
čil. 

Pač pa lahko štejemo 1. september ven-
darle za mejnik v razvoju delavskega gibanja 
v Idriji . Tega dne je namreč v »Delavcu« izšel 
prvi članek o idrijskih rudarskih razmerah. 
Ta članek je bil uvod v socialistično gibanje. 
Odslej bodo skoraj v vsaki številki idrijski 
rudar j i — dopisniki priobčevali dopise o 
svojih težavah, začel se bo živahen razvoj 
socialnodemokratskih organizacij. 

Članek je izšel 1. septembra in nam dobro 
opiše razmere v rudniku takole: 

»Razmere idrijskih rudarjev«. 
Sodrugi in čitatelji našega lista so gotovo 

mislili, da je v idrijskem rudniku vse v naj-
boljšem redu, ker do danes še nismo »De-
lavcu« ničesar poročali o trpinih, kateri v ne-

1 »Družinski koledar« za leto 1913, stran 121. 
2 Ivan Prijatelj »Kersnik, življenje in delo«, 

str. 591—594. 
3 Anton Kristan »Pod Lipo«, letnik III, št. 12, 

str. 180, 15. 12. 1926. 
4 Ivan Mohorič »Zgodovina idrijskega rudnika«, 

stran 265. i 

varnosti svojega življenja t rgajo zaklade iz 
zemeljskega osrčja. Tudi tu se izkoriščajo na 
prekanjen način ti moderni sužnji, da 10 tisoč 
izvoljencev lahko pri jetno živi. 

Reči, katere ubogim trpinom grenijo živ-
l jenje so tri. Prvič je ravnateljstvo rudnika 
s prisilnim mezdnim delom in malo plačo, 
drugič nenasitljiva bratovska skladnica in 
t ret j ič gozdno oskrbništvo«. 

Dopisnik pravi, da ne dovoljujejo več ru-
darjem, da bi si sami pripravljali drva 
za kurjavo ali za popravilo hiš, opiše tudi 
neznosne razmere v rudniški prebiralnici. 

»V velikem poslopju, katero je 90 m dolgo 
in 14—18 m široko, prebira jo mladi fantiči 
od 15—17 let rudo pod nadzorstvom izvrstnih 
priganjačev. V tem poslopju se dostikrat 
tako kadi, da v tem prahu komaj človek 
človeka razloči, zatorej ni čuda, ako veliko 
teh mladih trpinov zaradi použitega kamni-
tega prahu na jde preran grob. V tem veli-
kanskem poslopju se kuri pozimi 5 peči 
v dveh nadstropjih. Gorje pa onemu delavcu, 
ki ga zasači priganjač pr i ogrevanju svojih 
prezeblih udov pri gorki peči, občutljiva 
kazen mu gotovo ne izostane. To ovaduško 
delo izvrstno izpolnjuje uradnik Boška, ki 
po pet ali še večkrat t ihotapsko prileze v dvo-
rano, da bi zasačil koga pri peči ali pa, ako 
bi se s kom razgovarjal. To označuje posebno 
olikanost tega človeka, da mlade trpine pre-
tepa in b i j e . . . in ti delavci zaslužijo pr i 10-
urnem delavniku 25 do 35 krajcar jev na dan. 
In to imenujejo ti nenasitljivi izkoriščevalci 
l judstva plačo, ko oni že predpoldne več na 
smodkah zapušijo, nego ti sužnji zaslužijo 
celi dan. Paznika Pušar ja pa opozarjamo, da 
bode prihodnjič bolj vestno zapisoval število 
vozičkov napolnjenih z rudo, ker bi nam pri-
hodnjič ne preostajalo drugega, nego tudi o 
tem vašem vestnem zapisovanju (?) natanko 
poročati. Skrajni čas je, da bi se pričelo tem 
izsesovanim trpinom daniti, da bi se združili 
jednako drugim delavcem, da bi s pomočjo 
krepke organizacije napravili trden jez temu 
brezvestnemu izrabljevanju človeške moči 
ter sebi in svojim otrokom priborili boljšo 
prihodnjost.«1 

»Delavec« pred tem dopisom ni Idri je nik-
dar niti omenil. Po Kocmurju na j bi bil prvi 
idrijski dopisnik Urban štremfel , kar pa nas 
ne prepriča, saj je bil ta rudar komaj pismen. 
Je pa verjetno, da je š t remfel dopis odposlal, 
napisal pa kdo drugi ali pa da gre za kolek-

»Delavec« 1. septembra 1895. 



tivni sestavek. V Idrij i so še dolgo ugibali, 
zlasti klerikalci, kdo da ga je napisal. Kleri-
kalci so trdili, da je to bil liberalec, ki je 
hotel zgladiti pot socialni demokraciji, kar 
so liberalni krogi seveda zanikali. Debata o 
avtorstvu tega članka po t r ju je pomembnost 
dogodka. S tem člankom so si rudar j i odprli 
pot za samostojen nastop v javnosti, kritizi-
rali so rudniško upravo in se zavzeli za soci-
alizem. 

Poročilo o prvem socialnodemokratskem 
shodu je izšlo v »Delavcu« dne 10. novembra 
1895. 

»Dne 20. oktobra tega leta so l jubljanski 
sodrugi sklicali shod po 2. § zb. z. v Idri j i 
kojega se je udeležilo nad 100 delavcev in 
kmetov. Govorila sta temeljito sodruga Kra-
maršič in Železnikar o koristi organizacije, 
o socialnodemokratskem programu, o slabih 
delavčevih in kmečkih razmerah, in o raz-
voju kapitalizma, ki moralično in fizično uni-
čuje delavce. Da naši poslanci v istini ničesar 
ne store za ljudski blagor, je sodrug Zelez-
nikar z delovanjem posameznih poslancev 
dokazal. Kmet je in delavci so pazljivo poslu-
šali govore naših sodrugov, ter s tem doka-
zali, da popolnoma razumejo čas, v katerem 
žive. Na vprašanje, so li zadovoljni z našimi 
poslanci, so vsi jednoglasno odgovorili — ne! 
Neki delavec je celo vzkliknil: »Le na dan 
splošno — jednako in direktno volilno pra-
vico!,« da se osvobodimo novih ljudskih 
osrečevalcev, ki niso drugega nego pravcati 
hinavci. Nato jih je pristopilo 46 k »občnemu, 
delavskemu, napredno izobraževalnemu in 
pravovarstvenemu društvu«, želeči, da bi 
se zopet kmalu še v obilnejšem številu sešli.« 

Dopisnik polemizira še s »Slovencem« in 
pravi: »Najbolj me je presenetilo, ko sem 
čital v resnicoljubnem »Slovencu« obreko-
valno poročilo o tem shodu. Dopisnik trdi, 
da nam je narodna stranka vgladila pot 
v Idrijo.« 

»Slovenec« je res reagiral na shod ostro, 
češ da: . . . sta počastila naše mesto dva gosta 
iz Ljubljane, socialna demokrata Železnikar 
s tovarišem, menda Kramaršičem. Srečna 
Idri ja je prvikrat vsprejela socijalne demo-
krate. Napovedal se je bil znani krojač Želez-
nikar iz Ljubljane z dopisnico, pisano v vzor-
ni slovenščini: »V nedeljo pridemo dva iz 
Delavskiga izobraževalnega društva iz Ljub-
ljane do vas, več izvedite pri Fr. Šinkovec 
gostilničarju F. Železnikar.« — Dasi sta se 
moža napovedala, vendar ju ni bilo mnogo 
videti na prostem, potepeno sta se zatekla 
v gostilno Fr. Šinkovca. Mimogrede pripom-
nimo, da je omenjeni Fr. Šinkovec p r v i 
ž u p a n o v n a m e s t n i k . Ali ni res bla-
žena Idrija, ki ima takega varuha? Popoludne 
so se jeli shajati zborovalci. — Imeli so veči-

noma povabila, na katerih je bil podpisan 
neki J. Kogej. Pri vhodu so imeli kodrastega 
varuha. Sešlo se je bilo kakih 50 zborovalcev, 
govorila pa sta le sodruga iz Ljubljane. Kaj 
sta pravila, prinese gotovo natančno »Sloven-
ski Narod«. Izmej udov kat. del. družbe niso 
namreč nikogar povabili, da bi več sporočil. 
G. Fr. Šinkovec pa je vnet pristaš narodne 
stranke, čul je tudi gotovo, kaj sta gosta 
pravila za to izvestno ne pusti »SI. N.« na 
cedilu, ampak mu natančno sporoči o tem 
pomenljivem prvem socijalističnem shodu 
barve Zeleznikarjeve v I d r i j i . . . Govorila pa 
sta tako lepo in prepričevalno, da sta jih iz-
preobrnila že prvi dan precej, ki so pristopili 
l jubljanskim socijalnim demokratom. V po-
nedeljek z ju t ra j sta se l jubljanska odposlan-
ca poslovila, obljubila pa da ob mesecu zopet 
prideta. Tedaj morda povabijo tudi še ka-
kega »klerikalca«, potem pa — na svidenje! 
Socijalnih demokratov prvi shod v Idrij i je 
bil torej v nedeljo popoldne . . 

Ta članek nam potr ju je , da je bil ta shod 
res prvi socialdemokratski nastop v Idriji. 
Je pa verjetno, da je bil že pre j vzpostavljen 
kakšen neposreden stik in da je ta shod sle-
dil kakšnemu prejšnjemu osebnemu obisku 
socialnodemokratskega predstavnika v Idriji. 
Na tem shodu je bila ustanovljena v Idrij i 
samo vplačevalnica ljubljanskega »Pravovar-
stvenega društva«. V »Delavcu« se nato vr-
stijo članki o razmerah v rudniku, začnejo 
se tudi napadi na katoliško delavsko društvo, 
na kateheta Oswalda in duhovnika Gnezda 
v Spodnji Idriji . 20. februar ja 1896 poroča 
»Delavec«, da je bil 19. januar ja shod »Pra-
vovarstvenega društva«. Namesto poročila 
o poteku shoda dopisnik pravi, da je Osvvaldo 
»strašno z leče divjal proti organizac i j i . . . ter 
priporočal, da došlima govornikoma pokažejo 
pot iz Idrije in sicer na tak način, da ne 
bodeta želela nikdar več priti v Idrijo«.2 

Dne 23. februar ja sta bila na liberalnem 
shodu navzoča socialista Kramaršič in Bro-
zovič, zvečer je bil pa socialnodemokratski 
shod v gostilni M. Strausa.3 Videti je, da so 
socialisti zapustili liberalno gostilno »Šinko-
vec« in se zatekli v gostilno svojega pristaša, 
da jim ne bi očitali bra tenja z liberalnim pod-
županom, kar se jim je bilo ob prvem shodu 
že primerilo, kakor smo videli. 

Odtlej so v Idrijo redno prihajali pred-
stavniki socialdemokratske stranke. Lahko 
rečemo, da je Idri ja sprejela 1896 vse sloven-
ske vodilne socialdemokrate. Ob zelo težkem 
položaju te stranke se ji je nenadoma odprlo 
novo oporišče — Idrija. In v Idri jo je stran-
ka usmerila vse sile. 
1 »Slovenec« 26. oktobra 1895. 
2 »Delavec« 20. februarja 1896. 
3 »Delavec« 10. marca 1896. 



L j u b o m i r K o l e r 

Delo partijske mladine med obema vojnama 
(Nadaljevanje iz prve številke) 

Nekdo se je spuščal po vrvi med stenami, 
zato sem vzel v roke karabinko ter začel opre-
zovati prihajajočega. Z gojzarji je drobil ka-
menje, ki je padalo mimo mene v prepad. 
Kmalu sem slišal dogovorjeni znak, dvakratni 
žvižg. Spoznal sem brata Bojana in kmalu 
sem ga lahko prijel za nogo in mu pomagal 
stopiti na tla. Dolgo sva se gledala in se vese-
lo smejala, srečna, ker sva bila po dolgem 
času zopet skupaj. Prinesel je pismo Alojza 
Glihe ter pozdrave domačih. Bil je mlajši, 
vendar zelo krepak mladenič. Lahko smo mu 
zaupali vsako nalogo. Povedal mi je, da je 
Herman naročil, na j znosi knjige na Tičnico, 
k je r jih bomo lahko razdelili na sestanku. 
Med pogovorom sem mu jih pomagal nalo-
žiti v nahrbtnik, spotoma pa sem mu dajal 
navodila za Hermana, da bi sestanek pripra-
vil v največji tajnosti. 

Ko sem mu pomagal oprtati nahrbtnik, 
se mi je zdelo, da je tovor večji od njega, 
zato sem mu pomagal navzgor, dokler ni iz-
ginil za skalo. Dolgo sem gledal za nj im in 
ga opazoval, kako spretno je hodil. Nikdar 
ni odrekel in vestno je izvršil vsako nalogo. 
Čutil se je užaljenega, če smo ga imeli za pio-
nirja. 

Čez dve uri sem zopet dobil opozorilo, da 
nekdo prihaja. Prvi se je prikazal Jože Kna-
pov, za n j im pa Bojan. Krepko smo si sti-
snili roke, na vprašanje, kako je z orožjem, 
pa sem dobil odgovor, da je vse v najlepšem 
redu. Knap in Herman sta držala skrivališče 
orožja v največji tajnosti. Knapu sem izročil 
revolver znamke Gasser s 50 naboji in ročno 
bombo znamke Kragujevac. Pobrala sta še 
ostalo propagandno gradivo in orožje ter jo 
naglo ubrala po strmini. Globoko sem vdihnil 
od navdušenja nad takimi fanti! 

Prižgal sem kuhalnik na alkoholove kocke 
in si skuhal skromno večerjo, se dobro obo-
rožil in se začel tudi sam vzpenjati. Previdno 
sem opazoval nasprotni breg in okolico. Pred 
menoj se je širila divja slika skalovja in go-
zdov, po tleh pa so ležala debla, ki jih je bila 
podrla nevihta. Smrt in življenje sta tekmo-
vala na tem prostoru. Skoraj pobožno sem 
opazoval samoto, ki me je obkrožala. 

V bližini sem slišal zamahe s sekiro prise-
ljenih laških oglarjev, siromakov, ki so jih 
posamezne družbe poiskale po vseh gozdovih 
Italije, da so jim pomagali polniti žepe in ki 
so brez milosti izkoriščali naše gozdove. Mo-
ral sem previdno dalje in čutil sem, da se bo 

moralo enkrat zgoditi nekaj velikega, kar 
nam bo prineslo osvoboditev. Ob potoku sem 
se ustavil in opazil, da sem v dobro zaraslem 
grmovju. Kristalno čista voda me je zvabila, 
da sem se je napil z dolgimi požirki, nazadnje 
pa sem se še slekel do pasu, se umil v mrzli 
vodi in imel sem občutek, da sem odložil 
težko breme; zopet sem hodil s prožnimi ko-
raki. Pred Vovkovo jamo sem se ustavil ter 
z daljnogledom jel opazovati Idrijco. Nič 
sumljivega nisem opazil. Pod menoj na Ra-
kah so stale karabinjerske straže, ker so 
v tem predelu gradili utrdbe za bodočo vojno 

Julij Gliha, organizator partijske mladine 

z Jugoslavijo; imele so nalogo, da preprečijo 
jugoslovanski armadi prodor proti zahodu. 
Jugoslovanski obveščevalni center dravske 
divizije v Ljubljani je zato hotel imeti na-
tančne podatke in slike. Obveščevalni oficir 
Branko je dobil nalogo, na j po raznih kana-
lih dobi čim točnejše podatke, že v Ljubljani 
sem opazil, da je obstajala tesna povezava 
med tem oficirjem in Danilom Zelenom in 



prav tako tudi z organizacijo TIGR, funkcio-
narj i emigrantskih združenj v Beogradu pa 
so imeli prav tako tesne stike z ministrstvom 
vojske in mornarice. Takoj mi je bilo jasno, 
zakaj mi je bil Zelen naročil, n a j slikam te 
utrdbe. 

Skril sem karabinko in pripravil fotoapa-
rat ter se začel po mačje spuščati navzdol 
proti stražam, dokler nisem prišel na primer-
no razdaljo, da sem lahko slikal. V aparatu 
sem videl karabinjer ja , kako se je mirno 
sprehajal in morda razmišljal o napredova-
nju, če bi koga zalotil. Ko se je obrnil proti 
Idrijci, je tr ikrat udarila vzmet aparata. 
Stražar se je počasi obrnil in se začel razgle-
dovati po okolici, kakor bi čutil, da ga nekdo 
opazuje. Za vsak primer sem nameril na nje-
ga parabelo in se začel previdno umikati na-
zaj proti Vovkovi jami. Kmalu nato sem po-
rinil v karabinko vseh šest nabojev ter jo 
mahnil dalje proti Tičnici. č im bliže sem 
prihajal, tem bolj sem moral biti previden. 
Obšel sem dogovorjeno stražarsko mesto. 
Straža je stala na malem gričku, ki se je 
videl od Gladkih skal. Po prapro t ju sem se 
priplazil na rob gozda. Nekje v goščavi pa so 
ležali dobro skriti moji tovariši in se pri-
pravljali na sestanek. Pregledal sem vsak ko-
tiček jase in se ozrl na mlade bore, ki so se 
lesketali pod gostimi sončnimi žarki. Po do-
govoru bi morali biti že vsi na svojih mestih, 
dogovorjenega znaka pa ni bilo slišati. Zato 
sem se še nekoliko potuhnil in ko sem se 
tret j ič dvignil, sem na majhnem boru opazil 
beli papir. Kratko sem zapiskal in takoj sem 
dobil odgovor. Pri boru se je pokazal Bojan 
in splazil sem se k njemu. Z roko mi je poka-
zal smer proti spodnjemu delu jase, k jer so 
me čakali skriti tovariši. Zagledal sem jih 
šele, ko sem stopil k velikemu smrečnatemu 
šotoru. Pri ogledovanju okolice sem opazil 
dva plitko skopana jarka, Herman pa mi je 
pojasnil, da bodo straže takoj na svojih me-
stih. Naročil sem, da morajo v primeru ne-
varnosti takoj nastopiti z orožjem, za umik 
pa smo določili smer Hermanove jame. Vi-
del sem samo še dve senci, ki sta se ulegli 
v jami, in tiho odpiranje zaklopk na puškah. 

Medtem se je stemnilo in od Idrijce na-
vzgor je začela prodirati mrzla vlaga, šele 
ko sem začel stiskati roke posameznim tova-
rišem, sem začel spoznavati tudi njihove 
obraze, na katerih sem bral veliko zadovolj-
stvo. Nekdo je prižgal karbidovko in močno 
razsvetlil prostor. Moral sem odgovarjati na 
nešteta vprašanja, predvsem kako sem pri-
šel čez mejo. Treba je bilo začeti s sestan-
kom. Jože Knap je prebral prisotne: Herman, 
Majnik, Lazar, Alojz Gliha, Ljubomir Koler 
in dva mizarska vajenca, katerih imeni pa 
sem pozabil. Anton Mihevc je bil neopravi-

čeno odsoten. Kot prvi je poročal Alojz Gliha 
o mednarodnem političnem položaju. Poročal 
je o naraščajoči sili nacistične Nemčije. Pri-
kazal je fašistične sindikate in njihovo poli-
tiko do delavstva v Italiji. Posebno nas je 
opozarjal na spretno ukinitev nadurnega dela 
in na uvedbo večurnega dela na škodo de-
lavstva. 

Pri drugi točki sem poročal o nalogah, ki 
nam jih je poverila celica: vzpostavitev zveze 
z vodstvom TIGR ter skupna organizacija 
vodstva odpora na Primorskem. Povedal sem, 
da sem pooblaščen, na j vodim napredno mla-
dino na Idri jskem in Cerkljanskem. Zato sem 
predlagal, na j se naša prva celica preimenuje 
v mestni mladinski komite, iz kandidatov pa 
na j se organizira nova celica, pri čemer pri-
dejo v poštev samo tisti tovariši, ki so že 
izvršili razne naloge po navodilih naše celice. 
Vzpostavili smo tudi zvezo s Francem Vid-
mar jem, prvim part i jskim sekretar jem v 
Idriji , ki je moral pobegniti v Jugoslavijo, 
in Juli jem Glihom, bivšim članom mladinske 
organizacije KP v Idriji, ki je prav tako mo-
ral pobegniti pred fašisti. 

Nato sem poudaril, da imamo sedaj že 
močan vir marksistične li terature in drugega 
propagandnega gradiva v slovenščini in itali-
janščini. Parti jske časopise v italijanščini je 
treba plakatirati ob poti v vojašnico nad 
Idr i jo in na Kobalove planine, da jih bodo 
lahko brali predvsem italijanski vojaki. To 
gradivo je treba podtakniti tudi tistim Itali-
janom, ki bivajo v Idrij i in ki niso preveč fa-
šistično zagrizeni. Med tem mojim izvaja-' 
n jem je Herman pokazal tovarišem nekaj iz-
vodov emigrantskega glasila »Istra«, knjigo 
»Na krvavih poljanah«, »Zeleni kader«, »Deca 
išče kral ja Matjaža« ter druge letake in re-
vije. Posebno glasilo KPI »Unita« je izhajalo 
v zelo primernem formatu in na tankem pa-
pirju, dalo se je prenašati v velikih količinah 
ter uspešno širiti med ljudstvom. 

Majnik je poročal, da je prispela v Idri jo 
posebna četa politične policije, da so okrepili 
tudi karabinjersko postajo posebno s tako 
imenovanimi »carabinieri esterni« (karabi-
n je r j i za zunanjo službo), prav tako pa so po-
množili tudi vse ostale fašistične edinice. 
Predlagal je največjo budnost pred raznimi 
ovaduhi ter občinskimi policaji. V tem pogle-
du je bil posebno nevaren domačin Monas, 
znana osebnost iz labinskih dogodkov, k jer je 
kot fašist pomagal pretepati stavkajoče ru-
dar je in je moral celo pobegniti. Naselil se je 
v Idriji , k je r so rabili take renegate. Iz nava-
dnega ovaduha je napredoval v občinskega 
policaja, da je lažje zbiral podatke za svoje 
fašistične gospodarje. Vs?m je znano, da ne 
sprejmejo v službo nobenega Slovenca, le pri 
policiji izrecno zahtevajo obvladanje sloven-



skega jezika. Take ljudi so našli med domači-
mi policaji, kot so Pelegrin, Brutač in ome-
njeni Monas. Fašisti vsak dan bolj napenja jo 
lok in nam kradejo osnovne pravice. Imena 
moramo spreminjati že celo na grobovih. Za-
radi umetno ustvarjene brezposelnosti mora-
jo naše matere, sestre in hčere kot služkinje v 
Italijo, k je r večinoma propadejo in se izmo-
zgane ter bolne vračajo domov v breme star-
šev. Nekatere se poročijo in ostanejo stalno 
v tujini, k je r se pomalomeščanijo. Ista usoda 
zadeva tudi našo mladino, ki vsak dan beži 
v Jugoslavijo in druge države s trebuhom 
za kruhom. Predlagal je, da začnemo vračati 
fašistom milo za drago in da se ne puščamo 
več zapirati na desetletja v srednjeveške za-
pore Italije. Treba je, da se z orožjem brani-
mo ob vsakem trenutku in s tem pokažemo 
komisarju Tellariniju, da nismo otroci, ka-
kor se on izraža, ampak da je tu delavska 
mladina pod vodstvom Komunistične parti-

Anton Mihevc, namestnik sekretarja 

je. To mora jo spoznati tudi vse fašistične 
prosti tutke v krilih in hlačah. 

V istem smislu je govoril tudi Herman, 
nakar je sledilo navdušeno odobravanje. Gli-
ha nas je opozarjal, na j se pomirimo, ker 
bomo še zelo potrebni v borbi in na j nikar 
brez potrebe ne zaostrujemo položaja, ven-
dar je naletel na gluha ušesa prekipevajoče 

mladine. Moral sem poseči v razpravo in po-
miriti tovariše, ki so se navduševali za ma-
ščevanje. Opozarjal sem jih, da smo za obo-
roženo borbo, vendar ne tako, kot si jo neka-
teri predstavljajo. Oborožen odpor lahko 
nudimo ob aretaciji ali na meji. Vsaka akcija 
pa mora biti skupno določena in temeljito 
pripravljena, da ne bomo imeli nepotrebnih 
žrtev. Konspirativno moramo prodreti s pro-
pagando med široke množice in si pridobiti 
čim več simpatizerjev. 

Jože Lazar je nato predlagal, da se razde-
lijo revolverji med vse člane celice in da jih 
smejo uporabiti za obrambo. Vse propa-
gandno gradivo je treba razpečati v enem 
tednu. Ob koncu je predlagal mene za sekre-
tar ja celice, prevzel na j bi vodstvo nad ozem-
ljem Idri je in Cerkna, Mihevc pa na j ostane 
namestnik sekretarja. 

Ko smo nato glasovali, je bil Gliha proti 
razdelitvi orožja in proti požigu fašistične 
otroške kolonije v Mejci. Pri vseh ostalih 
sklepih pa smo bili soglasni. 

Predlagal sem, da bi polovico knjig izro-
čili Rudiju Glihi za našo ilegalno knjižnico, 
drugo polovico pa na j bi skrili vsaj začasno 
v skrivališče na Jeličnem vrhu pri Hanci Ko-
folovi. Jože Lazar je prevzel nalogo, da raz-
peča italijansko literaturo med vojake in ci-
viliste. 

Gliha je nato še ocenil študijske sestanke 
v času moje odsotnosti ter navedel potrebo 
po literarnem gradivu za daljšo dobo. Kriti-
ziral je odsotnost sekretar ja Antona Mihevca, 
zato smo sklenili, da ga ponoči obiščemo na 
domu za realko. Gliha je tudi predlagal, na j 
bi jaz obiskal italijanskega učitelja Giordana, 
ki je stanoval v osnovni šoli, ker sem bil dalj 
časa njegov učenec. Ponudil na j bi mu proti-
fašistično gradivo. Povedal sem tovarišem, 
da imam tudi nalogo slikati italijanske utrd-
be v Grapi in Podroteji. Herman se je tedaj 
ponudil, da bi on opravil to delo. Pojasnil 
sem mu, da mora napraviti posnetke s treh 
strani, da bodo slike tvorile celoto. Nato sem 
preudaril, da bo bolje, če to delo opravim 
sam, s Hermanom pa sva se dogovorila, da 
me počaka naslednjega dne zvečer za telo-
vadnico realke. Nato smo sestanek končali 
in se začeli razhajati . 

Z Glihom, ki je kazal zaskrbljenost zaradi 
bojevitosti fantov, sva se dogovorila, da ga 
ob povratku obiščem na njegovem domu. Pri 
slovesu sem opazil, da so vsi fan t je oboro-
ženi. Bojan je razmetal šotor, nakar je vsak 
pograbil naročje smrečja in ga odnesel na 
manjše kupe. Poslovil sem se od brata Boja-
na in Glihe, ki sta jo mahnila proti predmest-
ju Na zemlji. Lazar je oprtal težak nahrbtnik 
in se zgubil v Smukovo grapo. Herman in 
Knap sta me spemljala, vendar sem jima na-



ročil, na j gresta naprej in me počakata pred 
Lipuščkovo gostilno. Zmenili smo se, da bo 
Jože šel prvi čez most, v primeru nevarnosti 
pa se bo vrnil. Ko sem prišel pred Bajtovo 
hišo, sem slišal za seboj Hermanove korake. 
Srečno smo prečkali glavni trg in prišli v 
Študentovsko ulico, ki je bila zelo temna. 
Pred Rupnikovo hišo smo prišli skupaj, na-
kar smo Hermana poslali na trg pred šolo, 
k jer je počakal na moj znak iz stanovanja 
učitelja Giordana z naročilom, da v primeru 
nevarnosti ravna po svoji uvidevnosti. Z 
Jožetom sva nato skočila čez zid in mimo 
vrtov prišla do stranskih šolskih vrat. Jože 
se je vrnil na stražo, jaz pa sem odprl vrata 
in prišel do učiteljevega stanovanja. Nekaj 
časa sem omahoval, nato pa krepko pritisnil 
na zvonec, kajt i vedel sem, da je bil Giordano 
v tistem času častnik fašistične stranke in 
oborožen. Vrata mi je odprla služabnica, 
neka Furlanka, in me vprašala, kaj želim. 
Opazil sem, da me je spoznala, zato sem hi-
tro vstopil, da mi ni mogla zapreti vrat. Naglo 
je poklicala gospo Giordano, ki je po-
stala voščeno bleda, ko me je zagledala. Po 
prvih besedah se ji je vrnila kri na obličje 
in stegnila mi je roko v pozdrav. Takoj me 
je vprašala, kaj me je prineslo ob tako pozni 
uri. Nisem ji še utegnil odgovoriti, ko se je 
med vrati oglasil učitelj. Ko me je zagledal, 
je bil strašno* presenečen, vendar se je zbral 
in me je vprašal, ka j je novega. Vprašal je 
tudi, če me je kdo videl ob vstopu, ker je zu-
naj opazil neko osebo. Povedal sem mu, da 
me ni videl nihče, človek pred hišo pa je moj 
človek, prav tako njegov učenec. Pojasnil 
sem mu tudi, da mu imena ne morem izdati. 
Njegova žena nama je takoj zelo ljubeznivo 
postregla s kavo. Medtem sem mu pojasnil, 
da sem prišel k njemu, ker ga poznam kot 
poštenjaka in ker sem gotov, da me ne bo 
izdal. Ponudil sem mu šop protifašističnih 
časopisov, ki jih je sprejel s tresočo roko ter 
se potihoma zahvalil. Nato me je začel spra-
ševati o mojem bivanju in delu. Pojasnil sem 
mu, da sem v Ljubljani in da večkrat priha-
jam tudi v Idrijo. Ko sem mu rekel, da mu 
bom še prinesel časopisov, je zamahnil z ro-
ko ter mi povedal, da me policija išče, na j 
se zelo pazim in n a j nikjer ne povem, da sem 
bil pri njem. Prisrčno sem se poslovil od 
vseh treh, čeprav sem vedel, da jih ne bom 
več videl. V predsobi sem dvakrat prižgal 
luč, nato pa sem smuknil na hodnik. Na dvo-
rišču v temi me je nestrpno čakal Jože, ki me 
je takoj ogovoril v upanju, da sem srečno 
opravil. Stisnila sva si roko ter si zaželela 
na svidenje naslednjega dne za realko, nakar 
se je povzpel na zid in zginil v temi. 

Počasi sem se jel premikati navzgor po 
vrtovih ter izginil v senci za Rupnikovo hišo. 

Pred Pivkovo hišo sem se znašel ravno, ko 
je ugasnila luč v stanovanju karabinjerskega 
maršala. To je bil starejši podčastnik z debe-
limi naočniki, zelo močne postave. Bil je 
strah in trepet vseh podrejenih. Kapitan Fra-
gola, ki je takrat opravljal funkcijo koman-
danta idrijske obmejne cone, mu je neome-
jeno zaupal. Tedaj mi je padlo v glavo, da bi 
poklical svojo nekdanjo simpatijo Cvetko, 
ki je stanovala v prvem nadstropju prav na-
sproti maršalovih vrat. Odločil pa sem se, 
da jo raje kar obiščem. Rahlo sem pritisnil 
na kl juko in se začel vzpenjati. Pred marša-
lovim stanovanjem so mi prišli na ušesa glo-
boki in nizki toni njegovih pljuč, pomešani 
z mijavkanjem mačke nekje za hišo. Pred 
menoj so se pojavila stara vrata kuhinje, ki 
so neusmiljeno škripala, zato sem jih pri-
vzdignil, da so se kar sama odprla. Rahlo sem 
potrkal na vrata spalnice in odstopil. Nekdo 
je z roko iskal stikalo na steni in že je stala 
pred menoj presenečena »lisička« s široko 
razprtimi očmi. Ko je napetost nekoliko po-
pustila, sem jo opozoril, da nikomur ne sme 
izdati imen mojih prijateljev, ki jih je dobro 
poznala. To mi je rada obljubila. Hotela me 
je zadržati, vendar sem se hitro poslovil in 
naglo odšel, da bi bil čim pre j na varnem. 

Pod menoj v dolini je spala Idrija, zavita 
v temo, pri prvih hišah pa so se že jeli ogla-
šati petelini. V Pivkovi hiši, k jer je malo prej 
mirno spal maršal, so se nenadoma zasvetila 
vsa okna. Po stopnišču je nekdo naglo tekel 
v gojzarjih in že mi je začelo udar ja t i na uho 
glasno laško govorjenje. Kmalu so se pri-
žgale luči tudi v karabinjerski hiši in v biv-
šem kloštru, k je r so bili nameščeni karabi-
n jer j i esterni. Odločil sem se, da izvršim še 
zadnjo nalogo, ker sem vedel, da se bo zače-
la hajka. 

Moje rahlo t rkanje na vrata Mihevčevega 
stanovanja se mi je zdelo tako glasno in 
imel sem občutek, da me sliši vsa ulica. 
Vrata pa sem moral potresti, da sem zbudil 
Toneta, ki je kmalu stal pred menoj ves pre-
senečen. Veselo mi je podal roko in mi naglo 
priznal, da je bil prepričan, da so prišli kara-
binjerj i . Skočil je v kuhinjo, mi prinesel 
lonec s kavo ter kos kruha. Povabil me je k 
mizi. Ker sem vedel, da mi preostaja samo 
malo časa, sem ga takoj vprašal, čemu ni bil 
prišel na sestanek. Opravičil se je, češ da je 
imel zelo važno delo in po daljšem času pri-
liko, da nekaj zasluži. Ker me ni prepričal, 
sem ga vprašal, če morda ni posredi ka j dru-
gega in končno mi je le priznal, da ga je 
neki pr i ja te l j nagovarjal, da naše delo ni 
pravilno. Po daljšem pogovoru sva se le do-
govorila, da bo še nadalje opravljal dolžnost 
namestnika sekretarja ter da bo vestno izvr-
ševal svoje naloge. Izročil sem mu še zadnje 
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tri številke glasila »Unita«. Ker se je že dani-
lo, sem moral oditi. Prosil sem Toneta, da 
bi malo pogledal, če ni k j e kaka pat ru l ja . 
Kmalu se je vrnil in mi poročal, da so pred 
realko en vojak, karabinjer , dva črnosrajč-
nika in neki civilist, ki drži na j e rmenu psa. 
Naglo sem m u še povedal o dogodivščinah v 
te j noči. Naročil sem mu še, na j obvesti tova-
riše, ki bodo zvečer čakali za telovadnico, na j 
pr idejo na sestanek za Gladkimi skalami. 
Skočil je še na podst reš je po karabinko, nato 
je s puškinim kopitom odprl vrata ter mi za-
želel srečno pot. Skril sem se za zadnjo hišo, 
na to pa sem se začel vzpenjat i navzgor po 
sadovanjaku, dokler nisem dosegel javorov 
in smrek, ki so me zakrili. Prečkal sem Voj-
skarsko cesto, nad Grapo pa sem legel k po-
počitku. 

Nada l jn je dogodke v Idr i j i sem lahko re-
konstruiral šele pozneje. Po mo jem odhodu 
iz Pivkove hiše je moja »prijateljica« joka je 
pri tekla k maršalu in m u poročala, da sem 
bil pravkar pri n je j . Maršal se je naglo opra-
vil. Z eno roko je pograbil orožje, z drugo 
pa »lisičko« in jo odvedel na karabin jersko 
postajo, k j e r je morala osebno poročati o 
dogodku kapi tanu Fragoli. Maršal je med-
tem vzbudil preplah ter razposlal pat rul je . 
Obvestil j e tudi oddelek politične policije, 
milico in vojake. Ob 5. ur i so že vdrli kvestu-
rini, ki j ih je vodil Tavela, v s tanovanje mo je 
mate re »Na luži«. Po temelj i t i hišni preiskavi 
so hoteli zvedeti od nje, k je sem. Karab in je r 
jo je zgrabil za lase in jo vlačil po kuhinj i . 
Šele na maršalovo povelje so jo toliko izpu-

stili, da se je lahko za silo oblekla. Ker niso 
ničesar zvedeli, so pustili v hiši stražo. Druga 
skupina pa je obkolila Povževo hišo ter vdrla 
v s tanovanje Kolakovičevih, k j e r so naglo vse 
obrnili in preiskali, da bi našli ka j sumlji-
vega. Od matere so hoteli doseči, da bi j im 
povedala, kakšne stike imajo fan t j e z menoj 
in da bi vplivala nanje , da bi vse povedali. 
Po odhodu policije se je s ta re j šemu sinu po-
srečilo, da se je izmuznil iz hiše in naglo 
obvestil Hermana, da je nekdo izdal mo j 
pr ihod v Idri jo. 

Herman je takoj obvestil Jožeta Knapa 
in ostale tovariše, na j se pazijo, ker pre-
i skuje jo hiše in da sem jaz na varnem. Pozval 
jih je tudi, na j pr ide jo na sestanek v Herma-
novo jamo. 

Pozno popoldne sem se tudi jaz napotil 
v Hermanovo jamo. že sam pogled na mesto 
me je opozarjal na sk ra jno previdnost. Po 
Idr i j i so ropotali avtomobili, ki so razvažali 
karab in je r je . Ta ha jka se je zvečer spreme-
nila v pravo nervozo. Po mestu so zaustav-
ljali mladeniče in jih preiskovali. Zastražili 
so vse ulice, sumljive hiše pa so obkolili. 
Ko je hotel zvečer Ljubo Kolakovič iz hiše, 
se je zaletel naravnost v policiste, ki so pri-
sluškovali pred vrati in pod okni. Sicer pa 
so imeli dobrega špijona celo v hiši — zagri-
zenega fašista čeča, ki je skupno z ženo po-
ročal na kvesturi vse, kar je slišal sumlj i -
vega. Našo mladino sta zmer ja la z barabami 
kot prava jan ičar ja r imskega imperi ja . 

Ob 11. uri smo se zopet sestali v Herma-
novi jami Majnik, Lazar, Mihevc, Knap in 
Herman, ki je poročal o s t an ju v Idri j i . Po-
vedal je tudi, da se ka rab in je r j i s trašno je-
zijo, ker mora jo podnevi in ponoči tekati 
okoli Idr i je brez span ja in pravega počitka, 
medtem ko se j im Idr i jčani škodoželjno sme-
je jo ter se na t ihem navdušu je jo nad napre-
dno mladino. 

Ker je Herman tudi poročal o bru ta lnem 
nastopu policije prot i moj i mater i ter proti 
Kolakovičevi družini, k j e r so predale odpi-
rali kar z bajonet i in grozili z zaporom in 
smr t jo , je predlagal, da bi že naslednjega dne 
z ju t r a j napadli gozdnega fašističnega milič-
nika, ko se bo vračal v Belo. Predlog je bil 
sprejet . Herman mi je na to izročil fo toapa-
rat in nekoliko pisem, med n j imi enega 
za Franca Vidmarja , ki ga je bil napisal Gliha. 
Poslovili smo se, le dva sta ostala do ju t ra , 
ko sta napadla gozdnega miličnika, ga razoro-
žila in pognala v beg. 

Še istega dne sem prebrodil Idr i jco pri 
zapornicah Likaričinega mlina, prekoračil ce-
sto ter se povzpel prot i Zagodovemu vrhu 
in dalje proti Dolem. Z j u t r a j sem že sedel 
v vlaku na Vrhniki in k o m a j čakal, da se je 
vlak premakni l prot i Ljubl jani . 



J o ž e č a r : 

Sedmo leto jamarskih raziskav 
Kadarkoli se lotim pisanja poročila, posta-

nem slabe volje. Zdi se mi, da sem dobil sča-
soma odpor do poročil. Poročila so danes kaj 
pogostna literatura in za marsikoga na žalost 
edina duševna hrana. Toda ta hrana je navadno 
sila prazna in pusta. Pisci delajo velikokrat kri-
vico ljudem, ki z vso svojo dušo gorijo za stvar. 
Kako je na primer nemogoče pravilno poro-
čati o delu dramske skupine ali literarnega 
krožka tako, da bi iz njega zadišala ljubezen, 
zanos in zavzetost ljudi, ki se s tem ukvarjajo. 
To so v glavnem amaterji ali bolje povedano 
redki idealisti, ki so pripravljeni nekaj na-
praviti tudi brez plačila. Ta vrsta ljudi pa pri 
nas zelo naglo izumira, zato ni prav nič čudno, 
da so že pri marsikaterem društvu ali organi-
zaciji pili sedmino. Prav bi torej bilo, da bi 
na dela amaterjev gledali z velikim spoštova-
njem. Močna, a edina gonilna sila pri delu jim 
je čustvena zavzetost. Tega pa dandanes ni 
vsakdo sposoben! 

Jamarstvo ima brez dvoma izjemno mesto 
med amaterskimi deiavnostmi. Po težavnosti mu 
je soroden le še zahtevnejši alpinizem. Jamar-
stvo in alpinizem zahtevata silno voljo, vztraj-
nost, iznajdljivost in mnogo tovariškega duha, 
zato mi je še prijetneje, kadar se spomnim, da 
smo jamarii kolikor toliko uspešno prevozili tu-
di sedmo leto in da se letos s podovjeno silo 
zaganjamo v probleme. 

Takoj moram povedati, da smo jamarji v 
letu 1964 registrirali le osem akcij, kar ni po-
sebno veliko. Morda naiboliša generaciia ia-
mariev je to leto opravila maturo ter jeseni 
stopila v akademske vrste. V Idriji ie ostalo 
še vedno nekai fantov, ki so prevzeli organi-
zacijo ekskur7ii, vendar se na terenu niso nrav 
znašli. 7. velikim veseljem smo jim na jesen 
priskočili na pomoč kar iz IJubl iane. 

Več ekskurzij, med niimi tudi nekaj takih, 
ki iih nismo registrirali, ie bilo posvečenih 
našim naimarkantnejšim obiektom — Ravenski 
jami, Diviemu jezeru in Nikovi. Kai pa naj 
novega naDišem o njih, ko na skorai še nič ne 
vemo o teh obiektih! Problem Nikrwe se ie 
v zadnjih dveh letih nekoliko razjasnil in raču-
namo. da bomo kmalu dobili o niej kako daljše 
noročilo. O Ravenski iami ie bilo napisanega 
že mnogo lepega, vendar še nič dokončnega, 
ker še ni ureiena za širše obiske. Z. Divjim 
iezerom ni nič bolišega. Zelo je trdovratno. 
Trud pa vendar ni bil zaman, sai se ie izkazalo, 
da ie normalno bruhalnik, v izredni suši na 
tudi požira vodo in je torej oo funkciii estavela. 
S podrobno analizo tektonike v neposredni bli-
žini jn vztrainim proučevanjem narivne ploskve 
fliša in krede, ki ie verjetno bistvenega pomena 
za nastanek te kraške znamenitosti, bi.se ver-
jetno marsikaj razjasnilo. Za rešitev vseh pro-
blemov, ki sem jih navedel, pa nam primanj-
kuje časa, ž ugotovitvami pa se ne smemo 
prenagliti. 

Več zelo uspešnih ekskurzij smo napravili 
na naš klasični kras, to je v skraini južni in 
jugovzhodni del občine. Ivanja dolina nad Go-
dovičem je dolga in široka valovita planota 
sončnih senožeti. Po tem brezvodnem krednem, 
z erozijskimi krpami glavnega dolomita posu-
tem terenu so raztresene redke kmetije. 27. ju-
lija smo ponovno poskušali prodreti skozi 32 m 

globok navpičen, jaškast rov Mrzarjevega brezna 
(kat. št. 1871), vendar se nam zaradi izrednih 
težav z lestvami ni posrečilo. Kljub temu pa 
bomo prvotnemu načrtu lahko dorisali nekaj 
novih prostorov. 

Druga skupina se je medtem trudila pod 
Medvedjim robom. Planotast svet Ivanje doline 
se tu prevesi v dolino, po kateri teče potok, ki 
pa hitro izgine v požiralnik Na malnu. Ves breg 
visoko nad sedanjim vhodom, kakor tudi levo 
in desno od njega, je poln starih vhodov. Z veli-
kansko muko si je torej potok izoblikoval da-
našnji vhod. Ker so ohranjene še vse pisane 
erozijske oblike, kaže, da je požiralnik še zelo 
mlad. Postojnski in idrijski jamarji so ta poži-
ralnik že izmerili, vendar zaradi visoke vode 
niso mogli prodreti v desni vodni rokav, kjer 
bi se morali spustiti navzdol ob vodi in pro-
dreti v globino. Tudi mi nismo prišli naprej, 
ker nam je to preprečila pozna ura. 
! Zahodno od Ivanje doline leži Žeina dolina, 
ki se s svojim južnim koncem odpira proti 
Hotedršici. V dolino se iz levega dolomitnega 
pobočja zbirajo izvirki in se stekajo v srednje 
'močan potok. V deževnih časih naraste in gro-
žeče prestopi bregove ter poplavi dolino. Po 
dežiu se voda hitro umakne in pokažejo se 
peščeni bregovi. Na hudi čas spominjajo le 
redko posejane luže in mlake. Žejna dolina je 
svojevrsten hidrološki fenomen. V zgornjem 
delu doline se združita potok iz Dola in drugi, 
daljši izpod Medvedjega brda v skupen tok. 
Njegova zemeljska pot pa je zelo kratka. Nena-
doma zavije proti desnemu pobočju doline, 
priteče iz nepropustnega dolomita na porozne 
kredne apnence in že po nekaj metrih izgine 
v zelo mlad požiralnik Pod Strnadom. Dolina 
se od tu nadaljuje normalno, le dno je za nekaj 
metrov višie. Kakih 100 m od požiralnika pri-
solzi iz mlak doline nov potoček, se veča in 
teče proti Hotedršici. Pod prvo hišo, tik preden 
Driteče na odprt planotast svet okrog Hotedr-
šice, izgine v podzemlje. Bližnji kmet nam je 
povedal, da je bil ta požiralnik včasih dosto-
pen daleč v notranjost. V času našega obiska 
je bil zadelan z vejami. 

Pred sabo imamo torej zelo nenavaden pri-
mer. Dva potoka izvirata v -isti dolini in ponik-
neta na enak način. Če morda napajata nekje 
v notranjosti isti tok, pa bo treba še ugotoviti. 

Več dni, to je od 30. julija do 3. avgusta, 
je skupina idrijskih in postojnskih jamarjev 
raziskavala 13 brezen v okolici Lom pri Črnem 
Vrhu. Javornika in Hrušice. Ekipa je bila med-
narodna, ker so se jim pridružili pri delu tudi 
angleški jamarji ter še študent geologije in 
odličen iamar, član akademske speleološke sku-
pine iz Bristola, Cris Gilboy, ki je bil v poletnih 
mesecih na praksi pri našem rudniku. V zvezi 
s temi raziskavami bi omenil samo dva naj-
večja objekta: Tkavcovo brezno pod Velikim "r-
hom, ki je globoko 112 m, ter 91 m globoko Obla-
kovo brezno, kat. št. 1979, v Zg. Lomeh. V to brez-
no smo se bili Idrijčani spustili že leta 1959, ven-
dar nam ie zmanjkalo lestvic in nismo prišli do 
dna. Kolikor se spominjam, smo bili takrat 
prav slabe volje, ker je brezno zelo impozantno, 
jamarji pa v takih primerih kaj neradi odsto-
pamo. Vodja skupine je takrat odredil umik, ker 
varovanje mladih jamarjev ni bilo po predpisih. 



Se eno akcijo na naš klasični kras moram 
omeniti. Dne 5. oktobra so mladi jamarji izme-
rili brezna na Črnovršk: planoti. Dvoje je glo-
bokih okoli 20 m. Zanimivejše ie Čukovo brezno, 
naša kat. št. 160, v Idrijskem logu, ki je aktiyen 
božiralnik in požira vodo iz vse bližnje okolice. 
(Drugo brezno, naša kat. št. 159, leži v bližini 
336 m globokega Habečkovega brezna v Košev-
niku. 

Zadnia leta se naše delo vedno bolj usmeria 
ha Cerkljansko in Tolminsko. Kdor vsai malo 
pozna teren, se temu ne bo čudil. Tu srečujemo 
zelo svojevrstne jamske oblike. Probleme na-
šega klasičnega krasa okrog Črnega vrha, Go-
doviča in dalje proti Hotedršici in Hrušici lahko 
rešujemo kompleksno. Pogoji nastanka, kakor 
tudi terenske razmere so na celotnem ozemlju 
zelo sorodne. Tu imamo opraviti z zelo enolič-
nimi morfološkimi oblikami, kar je za jamarje 
seveda zelo ugodno, ker lahko ugotovitve posplo-
šijo na celotno ozemlje. Za predalpski del naše 
občine pa tega ni mogoče storiti. Vsak kraški 
objekt je tu problem zase in pogosto smo v 
zadregi, kako naj razložimo celo vrsto nena-
vadnih oblik, ki jih srečujemo. Spomnimo se 
samo Zaganjalke in Podcajnoveea okna, naša 
kat. št. 122, ki smo ga merili 22. in 23. julija 
lani in smo o njem podrobneje poročali v našem 
listu, leto 1963-4. Kompliciranost pojavov je 
pogojena predvsem z zamotano geološko zgrad-
bo terena. 

Dve veliki akciji sta bili namenjeni Tol-
minski. Dne 17. oktobra je ekipa šestih jamar-
jev raziskovala Pološko jamo v Pologu ob izviru 
Tolminke. Prodrli so več kot 2 km v notranjost. 

(Jama pa se še nadaljuje in je ob tej priložnosti 
nismo mogli docela izmeriti. O tem objektu, 
ki se je že uvrstil med naše velikanke, bomo 
poročali drugič, ko jo bomo raziskali v celoti. 
'Na tihem namreč upamo, da bomo v tej jami 
namerili večjo dolžino kakor ljubljanski tovariši, 
ki so v Najdeni jami namerili 3200 m in jo 
uvrstili na prvo mesto med po vojni najdenimi 
jamami v Sloveniji. 

Druga akcija na Tolminskem, 30. in 31. ok-
tobra, pa je bila namenjena Slapu ob Idrijci in 
Ponikvam. Ko smo prišli v Slap, je postal dan 
kar nenavadno kisel in pust, vendar nas to ni 
odvrnilo od namena in po vasi smo začeli 
povpraševati, kdo bi nam lahko pokazal jame, 
ker smo imeli le zelo skromne podatke. Kar 
pri Potokarju naj se oglasimo, so nam sveto-
vali domačini. Mat: Potokarica seveda ni bila 
posebno navdušena, ko smo ii sina Borisa kar 
nenadoma odtegnili od dela. Fant se je živahno 
zagnal v breg nad hišo, kakor bi hotel tekmo-
vati s potokom, ki poje svojo živahno pesem 
nekoliko niže v grapi. Ostali smo zaostali ker 
nam velikanski nahrbtniki niso dovolil:, da bi 
io z isto lahkotnostjo ubirali navzgor proti 
Ponikvam. K sreči do jam ni bilo daleč. 

V dolini potoka Kostanjevice je kar cela 
vrsta jam. Nekaj jih ie že precej časa znanih, 
saj so jih že pred vojno merili prizadevni tol-
minski planinci. Ponovna izmera nekaterih jam 
kaže. da se naši rezultati precej razlikujejo od 
starih, čeprav ni dvoma, da smo se mudili v 
istih jamah. Menimo torej, da bi bilo potrebno 
vse jame ponovno natančno topografsko izmeriti 
in morfološko proučiti. Vse pregledane jame 

Naši mladi jamarji pred Golobejevo jamo 25. VII. 1963 
(Foto: Jelko Podobnik) 



imajo originalna domača imena. Povženca je 
vodoravna, suha, okrog 30 m dolga jama; Ži-
danca je aktiven bruhalnik, dolg čez 40 m; Kra-
nica pa je precej daljša, vendar je še nismo 
dokončno raziskali. Mimogrede smo si ogledali 
še 15 m dolgo jamo, zaenkrat še brez imena. 

V življenju je že tako urejeno, da nas stvari, 
od katerih najmanj pričakujemo, največkrat 
najbolj presenetijo. K sreči, da je tako, kajti 
brez iznenadenj bi bilo življenje pusto in brez 
prave globine. Tako je tudi z našim delom. 
Veliko presenečenje za nas je bila najdba Čen-
dove jame, ki leži kakih 500 m pod planotastim 
svetom Ponikev v pobočju Baške grape nad 
Knežo. V to geološko in morfološko izredno 
jamo smo prodrli kar 800 m, vendar nam je 

voda zabranila nadaljnje prodiranje. Naša velika 
Želja je, da bi to jamo, ki se bo po našem 
mnenju uvrstila med morfološko najzanimivejše 
kraške objekte na Slovenskem, že letos do konca 
raziskali in proučili zelo zapletene geološke 
razmere v njej. 

Ob koncu bi si dovolil še naslednjo pripom-
bo: ko je ljubljanska televizija v avgustu sne-
mala Idrijo, smo lahko opazili, da idrijska mla-
dina nima popolnoma izdelanega koncepta svo-
jega dela. Ali res ni mogoče vsaj nekaj mladin-
cev iz vrst delovne mladine vključiti med ja-
marje? Ali ta mladina res nima v svojih vrstah 
vsaj malo korajže? Prav rudarska mladina bi 
lahko v jamarstvu našla zelo hvaležno področje 
za svoje delovanje — saj se jam menda ne boji! 

B r a n k o M a r u š i č : 

Prispevki k zgodovini idrijske realke 
V arhivu, ki deluje kot samostojni oddelek 

Goriškega muzeja v Novi Gorici, se je v teku 
let nabralo nekaj arhivskega gradiva, predvsem 
občinskih fondov domala vseh občin na Gori-
škem za razdobje med obema vojnama. V manjši 
meri je zastopano gradivo, ki ima svoj izvor 
od drugod in zato tudi drugačen značaj. Sem 
spada tudi arhiv odvetniške pisarne in zasebni 
arhiv dr. Karla Podgornika (1878—1962), sloven-
skega političnega delavca na Goriškem iz let 
pred prvo svetovno vojno in neposredno po 
njej. Podgornikovo najmočnejše politično delo-
vanje je bilo v letih po končani vojni, ko je bil 
med leti 1921—1924 eden od petih predstavnikov 
slovanske manjšine v rimskem parlamentu. Ra-
zumljivo je zato, da je v zbirkah njegovega 
arhiva ohranjenega poleg gradiva, ki je nasta-
jalo z delovanjem njegove odvetniške pisarne, 
tudi nekaj drobcev, ki se nanašajo na politično 
delo. Med temi so tudi spodaj navedeni doku-
menti, ki imajo za zgodovino idrijske realke 
"recejšnjo dokumentarično vrednost. Na nrvem 
mestu objavljamo protestno pismo dijakov 
idrijske realke, naslovljeno slovenskim poslan-
cem v rimskem parlamentu zaradi neprimer-
nega in nevzgoinesa vedenja prof. Marina Co-
vicha (Koviča). Sledi pismo prof. Roberta Kende, 
ki je poslal dijaški protest obenem s svojim 
pismom dr. Podgorniku. Dr. Podgornik je o vsem 
obvestil poslanca dr. Josipa Vilfana, ki je bil 
takrat ravno v Rimu. Istočasno ga je prosil, 
da bi na podlaqi predloženega gradiva interve-
niral. Četrti dokument je kake tri mesece sta-
rejša interpelacija idrijskega županstva na pro-
svetno ministrstvo v Rimu, da bi se preprečila 
ukinitev idrijske realke. Prinašamo ga v dobe-
sednem slovenskem prevodu. Arhiv dr. Podgor-
nika hrani še dokument, ki se nanaša na idrij-
sko šolstvo, ter interpelacijo idriiskega župan-
stva na istega naslovnika z dne 4. aprila 1923, 
iz česar je razvidno, da idrijska občina ne so-
glaša s prevzemom upravljanja rudniške deške 
in dekliške osnovne šole v Idriji, češ da mora 
šola še nadalje ostati pod upravo rudnika. 

Prvi dokument ni datiran, nastal pa je v 
juniju 1923, kar sklepamo iz pisma prof. Kende 
z dne 30. iunija. Dijake je razdražilo ponašanje 
prof. Covicha, dalmatinskega renegata, ki je 

služboval na zavodu med leti 1921—1925. Reso-
lucijo je podpisalo 14 dijakov višjih letnikov: 

G. G. slovenskim poslancem v rimskem par-
lamentu. 

Podpisani dijaki idrijske realke in gimna-
zije izjavljamo, da se profesor Covich ni obnašal 
ves čas svojega službovanja na idrijskih zavo-
dih tako, da bi imeli dijaki kako korist od 
njegovega pouka, ampak nas je hotel naravnost 
demoralizirati. To izjavo naj podkrepijo dejstva, 
ki slede. 

1. Profesor Covich uči zgodovino v V. VI. 
VII. razredu tehničnega zavoda in prirodopisje 
v V. VI. VII. razredu tehničnega zavoda in v 
VI. razredu liceja. Razlaga nam v čudni laško-
hrvaški mešanici, kateri smo se zelo težko pri-
vadili. Razlagal nam je tako površno in poredko, 
da v resnici o teh predmetih nimamo pravega 
pojma. Posebno pred Veliko nočjo je malo raz-
lagal, morda kakih 8—10 krat v vsakem razredu 
od začetka šolskega leta do konca drugega tri-
mestra. Dijakom V. razreda liceja je rekel, da 
jim ne bo razlagal, ker se mu ne ljubi dvakrat 
govoriti, ampak naj si prepišejo zapiske, ki jih 
je narekoval dijakom V. razreda tehničnega 
zavoda. 

2. Da mine ura, si je krajšal čas z raznimi 
neumnostmi. Večkrat nas je peljal v prirodo-
pisni kabinet, kjer je navil gramofon, ki je igral 
valčke. Nekateri dijaki so plesali, drugi pa so 
se pečali s pripravo za druge predmete, on pa 
se je naslanjal na dijakinje in jih ščipal. Enkrat 
ga je pri vsem tem zasačil g. ravnatelj. Od 
tistega časa je to stvar nekoliko opustil. Pro-
težira naše součenke, prinaša jim parfume, peča 
se večinoma z njimi, pa ne da bi jih učil, ampak 
samo zabava se z njimi med poukom. Dijakom 
je vlival vodo v zimske suknje, ki so visele 
na obešalih, pa tudi sedečim se je pripetilo, 
da jim je vlil vodo v žep. 

3. Večkrat govori zelo nedostojno, rabi iz-
raze, ki spadajo v beznico, ne pa v šolo. V VI. 
razredu liceja je rekel najmlajšemu dijaku,, 
naj nariše na tablo svoj spolni organ. V VI. 
razredu tehnične šole, kjer je več deklic, je 
ukazal narisati dijaku kurje jajce; ko je to 
narisal, pa mu je rekel, naj nariše še svoje. 
Rabi besede: mona, putana in podobno. 



Raj ko Brenčič, Janko Lapajne, Stanko La-
pajne, Mirko Adamič, Elo Garzarolli, Ivan Pa-
gon, Rado Prelovec, Boris Mercina, Josip Sila, 
Karlo Žnidarčič, Vsevladi Sancin, Andrej Bolko, 
Stanislav Starec, Šandor Milavec. 

Dragi doktore! 
V prigibu Ti pošiljam važen dokument kot 

prispevek k zgodovini idrijske realke. Zadnjič 
je bil posl. Šček tu, pa sem mu pravil o tej 
stvari. Rekel mi je, naj pošljem Tebi to izjavo, da 
potem lahko nastopite. Prosim pa, da obdržite 
vsa imena dijakov, ki so podpisani, tajno, kajti 
v slučaju, da bi se Vam akcija ponesrečila, bi 
se gotovo maščeval Covich nad njimi. 

V zadnjem času so prišle še druge lepe 
stvari na dan. N. pr.: v razredih je rekel dija-
kom, da jim mora dati konec leta izpite, ker 
je taka navada v Italiji. Ko so se fantje branili, 
jim je dejal, naj se nič ne bojijo, naj sami na-
pišejo tri vprašanja in to jih bo izpraševal. Pri 
izpitu pa se je zgodilo, da mu je eden povedal, 
kaj zna, pa ga je nalašč drugo vprašal, samo 
da mu je lahko dal slab red. Drug dijak pa mu 
je zagrozil, da gre takoj k ravnatelju ga nazna-
nit, ako mu ne da vprašanj, ki mu jih on (t. j. 
dijak) narekuje. To je pomagalo. Ko je inspiciral 
pri italijanskih nalogah, je ukazal: »Takoj knji-
ge na klop in prepišite.« In temu človeku je 
obljubljeno za drugo leto ravnateljsko mesto 
na zavodu. 

Ravnatelj mu je takrat, ko ga je zasačil v 
6. razredu, dal ukor. Ko se je druga stvar pono-
vila, je sporočil vse v Trst, ali do danes ni od-
govora Marcoccia (ali kako se piše), ki predse-
duje zdaj izpitom — on je sicer v Napoliju — je 
v stalni zvezi z njim. Bil je drug določen za 
predsednika, pa Mar. je pisal Covichu, naj na-
pnejo v Idriji vse sile, da pride on, drugače bo 
jim slaba predla. Pa so dosegli! Snovi je še o 
tej stvari zelo veliko, pa bi morala priti enkrat 
skupaj, kajti ustno se da lažje razložiti. So 
namreč tudi take stvari, ki jih ne bi verjel 
noben človek z normalno pametjo. N. pr. vpra-
šal je dijaka, ki mu je pomagal pri inventarju 
v kabinetu, ali so tiči sesalci. Pa je prirodo-
slovec baje. Belouško smatra za nevarno kačo. 
Pa ne misli, da je to farbarija, ampak gola 
resnica, čeprav je človek ne more sprejeti kot 
tako. Sploh se širi tu idiotizem z neverjetno 
naglico. Če ne zbežimo kmalu, se ga še mi na-
lezemo. Pavšič, Hvala in Pitamic so naročniki 
»Nove dobe«. Zdaj ko pojde Pirjevec, in najbrže 
tudi Irma in kolega Novak, bo norišnica popolna 
in ni rešitve več. Naj bo dosti, sicer ne garan-
tiram za Tvoje možgane. 

Poklon gospe in pozdrav vsem Tvojim 
30. 6. 23. Tvoj Robert K. 

Profesor Kenda je imel že leta 1921 disci-
plinsko preiskavo skupaj s prof. dr. Lavom 
Čermeljem, takratnim članom učnega kolektiva 
idrijske realke. Skupaj sta prestala disciplinski 
proces. Profesor Kenda je bil obsojen na eno-
letno upokojitev. Leto 1923 je bilo zadnje leto 
njegovega bivanja v Idriji, ker se je izselil v 
Jugoslavijo in nato poučeval v Mariboru. Imena, 
ki jih Kenda navaja na koncu svojega pisma, 
so člani profesorskega zbora realke, Irma je 
bila njegova žena, ki je poučevala slovenščino. 
Vsi so prej ali slej zapustili idrijsko realko. 
»Nova doba« je bilo v slovenščini tiskano faši-
stično glasilo, ki je pričelo izhajati leta 1922 
pod naslovom »Glas Julijske Benečije«. 

Prepis protesta idrijskih dijakov je obenem 
s prepisom pisma prof. Kende poslal dr. Pod-
gornik 9. julija 1923 dr. Josipu VVilfanu v Rim. 
roleg podatkov, ki se nanašajo na idrijsko re-
alko, vsebuje Podgornikovo pismo (ponatisku-
jemo ga po ohranjeni kopiji) tudi nekaj notic 
0 notranjem delovanju slovenskega poslanskega 
kluba. Ni nam znan uspeh intervencije dr. Wil-
iana, sicer pa je Gentilejeva reforma še istega 
leta 27. sept. postopoma ukinila idrijsko realko 
^nižjo tehnično šolo in višji tehnični zavod) 
ter nižjo gimnazijo. 

Pismo dr. Podgornika dr. VVilfanu: 
Gorica, dne 9. julija 1923. 

Dragi prijatelj in tovariš! 
V prilogi Ti pošiljam prepis pisma prof. 

Kende in izjave 14 dijakov. Mislim, da bi bilo 
umestno intervenirati pri naučnem ministru, 
da se izvede disciplinarna preiskava proti prof. 
Covichu, ker je sicer nevarnost, da bo ta človek 
še imenovan za ravnatelja idrijske realke. 

Morda bi bilo umestno tudi protestirati, da 
raje nimamo nikake srednje šole kakor pa 
take, ki so založene s takim dalmatinskim rene-
gatskim blagom. 

Kakor sem Ti že telefonično sporočil, sem ta 
teden zadržan, drugi teden pa upam, da sploh 
ne bo več potreba prisotnosti. 

Pooblaščam Te tudi izrecno in formalno, da 
me nadomestuješ v tunKciji predsednika našega 
Kluba ter ukreneš vse, kar se Ti zdi v tej funk-
ciji primerno in potrebno, zlasti tudi da vodiš 
1 nemškimi tovariši razgovore in se z njimi 
posvetuješ za slučaj uveljavljanja predlaganega 
volilnega reda. V tem slučaju bi morali sestaviti 
skupno kandidatsko listo za naše in za njihovo 
volilno okrožje. 

Proseč, da sprejmeš te naloge, prisrčno 
pozdravljam Tebe in tovariše! 

Vdani Ti prijatelj 

Velecenjeni gospod 
Dr. Josip VVilfan, narodni poslanec 
Rim, Poslanska zbornica. 
Ukinitev šole je bila postopna in zadnja 

matura je bila leta 1926. Gentilejeva reforma pa 
ni prišla docela nepričakovano, o čemer najbolj 
zgovorno priča četrti dokument. Idrijsko žu-
panstvo je v osebi župana Karla Trevna ugo-
varjalo nameravani ukinitvi, o čemer so se 
začeli širiti prvi glasovi že kmalu po dijaških 
manfestacijah v Idriji ob predvojaških vajah: 

Vsokemu prosvetnemu ministrstvu v Rimu 
Namerava se preseliti iz Idrije drugam 

Kr. šolo in tehnični zavod kakor tudi gimnazijo-
licej. Podpisano županstvo si dovoljuje pred-
staviti naslednji memorial s prošnjo, da blago-
hotno upoštevate spodaj navedene motive, ki 
jasno govore za to, da ostanejo ti zavodi v 
mestu Idrija, ki je z neizmernimi žrtvami posta-
vilo svojo srednjo šolo. 

Da bi dobili pravico postavitve takega zavo-
da, so mnoga leta razne delegacije potovale na 
Dunaj. Ko je nato prejšnji režim dal svoje pri-
voljenje, je bilo županstvo prisiljeno prevzeti 
5 hiš za prostore, ki so jih smatrali za najbolj 
primerne za izgradnjo šolskega poslopja. Izgrad-
nja je počasi napredovala in županstvo je bilo 
prisiljeno zgraditi za šolske namene občinsko 
hišo štev. 509, da je bilo tako mogoče počakati 
na zaključek del. 

Županstvo takrat ni razpolagalo z lastnim 
kapitalom, zadolženo je bilo s 400.000 kronami. 



In ni bilo dovolj. Misliti je bilo potreba na 
vso opremo, didaktična sredstva, knjige, itd., 
kabinete za fiziko in kemijo, geologijo in bota-
niko, zemljepis in zgodovino, risalnico je bilo 
potrebno oskrbeti z aparati in modeli, skratka, 
z vsem tistim, kar moderna ustanova zahteva. 
Poleg je moralo županstvo misliti na oskrbo-
vanje stavbe, za plačilo učiteljskega zbora in 
slug, breme, ki ga je županstvo nosilo od 1901 
do 11. IX. 1909, ko je šola prišla pod državno 
upravo. Od tega časa dalje je občini ostala skrb 
za vzdrževanje zgradbe in skrb za kurjavo. 

Županstvo je bilo pripravljeno na vse žrtve, 
da nudi in zagotovi prebivalstvu Idrije resnični 
center kulture v lasmi občini in da bi omogo-
čilo revnemu rudarju, da je imel svoje otroke 
v lastni hiši in jim omogočil obiskovanje sred-
nje šole v lastnem mestu. Danes obiskuje nave-
dene zavode 293 gojencev, od katerih je 146 
Idričanov, v glavnem otrok rudarjev, i-o kon-
čanem šolanju morajo mnogi dijaki zaradi eko-
nomskih razlogov nadaljevati svoje šolanje v 
Ljubljani ali Zagrebu, kjer morajo živeti s 100 
lirami na mesec, medtem ko v nekem italijan-
skem univerzitetnem mestu ne bi zadostovalo 
500 lir, vsota, ki presega mesečno plačo očeta-
rudarja. Da bi omogočili študentom obiskovati 
univerzo "v kraljevini {Kegno), si dovoljuje Žu-
panstvo zainteresirati odgovorna oblastva m 
tako dobiti štipendije od vlade. 

' Mnogo se je govorilo in pisalo o incidentu 
med predvojaškimi vajami študentov preteklega 
januarja in hotelo s tem pokazati sovražni dun 
dijakov napram Italiji m prikazati potrebo 
preselitve srednjih šol iz Idrije drugam — v 
največjo škodo prebivalstvu Idrije. Sedanji po-
ložaj kaže, da je za predvojaške vaje vpisanih 
95 %> sposobnih dijakov in doslej ni bilo nobene 
pritožbe zoper njih ponašanje, kar dokazuje, 
da so dijaki vse kaj drugega kot sovražni do 
naše domovine (Patria). Pripominjam se, da 
od prvega dne okupacije vse do danes ni bilo 
v Idriji nobenega političnega prestopka, zaradi 
katerega naj bi oblasti posredovale, in niti ni 
v navedenih izgredih dijakov sodeloval noben 
meščan. 

Vsi predstavniki Italije, pod katerimi smo 
imeli čast živeti od prvega dne okupacije pa do 
danes, na j so naše priče, njihovi resnični in 
pravični podatki o značaju našega dobrega pre-
bivalstva dokazujejo naše besede in prepričani 
smo, da bodo branitelji in pokrovitelji naše 
zadeve. 

Seja .skupščine občine Idrija 
dne 21 5. 1965 

Sprejeti so bili: 
— odlok za spremembo statuta občine Idrija 
— odlok o organizaciji svetov skupščine občine 

Idrija 
— odlok za uskladitev predpisov skupščine ob-

čine Idrija z ustavo 
— odlok o spremembah in dopolnitvah odloka 

o prispevkih in davkih občanov v občini 
Idrija 

Pozivamo na pravičnost, da bi odgovorne 
oblasti prihranile našemu mestu tako nezaslu-
ženo postopanje, ki bi jo predstavljala ukinitev 
srednjih šol. Rešite nas te nesreče in zagotav-
ljamo vam, da boste imeli v nas, kot doslej, 
najboljše državljane. 

Županstvo mesta Idrija 
4. aprila 1923. 

Žig. 
Župan: 

K. Treven 

Tako je moral pisati župan, če je hotel 
rešiti idrijsko realko. Žal je bilo tudi to ponižno 
pismo brez uspeha! 

Kaj se je bilo pravzaprav zgodilo? Dijake 
so bili vpregli v predvojaško vzgojo, ki jo je 
vodil Italijan, ki je zelo rad poslušal lepe slo-
venske pesmi. Našim fantom ni bilo treba dva-
krat reči, na j zapojejo. Peli so, koiiKor so jim 
pljuča in grla dovoljevala tudi takrat, ko so se 
vračali s pohoda v Sp. Idrijo. Čutili so, da 
s tem dajejo duška tudi svoji slovenski zavesti, 
ki je bila vedno bolj dušena. Ko so se vrnili 
v mesto, so zapeli še lepo »Jugoslovanska mati, 
nemoj tugovati«, da bi bila mera polna. Žal 
pa jih je slišal tudi renegat Covich! Med dijaki 
so bile preiskave, ki jih je po višjem nalogu 
opravil takratni ravnatelj Žnidaršič, med pro-
fesorji pa je seveda izstopal Covich s svojim 
pritiskom. Dijaški protest proti temu ničvred-
nemu profesorju je v zvezi s tem dogodkom. 

Ti dokumenti so prav gotovo lep doprinos 
k zgodovini našega šolstva pod italijanskim 
okupatorjem, posebno še, ker je arhiv realke 
skrajno nepopoln. 

H koncu naj še navedem, da sem se pri 
sestavljanju tega članka poslužil knjige Lado 
Božič »Naš idrijski kot«, kjer opozarjam na 
nekatere kronološke nejasnosti, posebno če kon-
zultiramo članek Slavice Pavlic »Iz zgodovine 
idrijslcega šolstva« v »Idrijskih razgledih«, leta 
1963, zlasti na strani 56 m tudi članek prof. 
Roberta Kende »Naše srednje šole« v »Jadran-
skem almanahu«, leto 1923, stran 7—10. Glede 
pomanjkljivosti arhivskega gradiva pa se skli-
cujem na članek Srečka Logarja »Naši arhivi« 
v »Idrijskih razgledih«, leto 1963, stran 10—11 
ter stran 41 in 76. Naj še pripomnim, da je 
bil župan Treven med leti 1921—1922 -tudi član 
deželnega odbora v Gorici. Nekaj skromnih po-
datkov o prof. Kendi ima »Slovenski biografski 
leksikon«, I., stran 433. 

— odlok o spremembah in dopolnitvah odloka 
o občinskem prometnem davku na drobno 

— odlok o upravnih taksah 
— odlok o sodnih taksah 
— odlok o soglasju k sklepu zbora volivcev o 

ustanovitvi Krajevne skupnosti Novaki in o 
potrditvi njihovega statuta 

— Odlok o soglasju k sklepu zbora volivcev o 
ustanovitvi Krajevne skupnosti Krnice in o 
potrditvi njihovega statuta 

— odlok o obveznem fluorografiranju prebi-
valstva. 

S K U P Š Č I N A O B Č I N E I D R I J A 



Razpravljali so: 
o poslovanju komunalnih skladov Idrija, 

Sp. Idrija, Cerkno in črni vrh, o poročilu o 
poslovanju cestnega sklada občine Idrija, o 
predlogu za ustanovitev medobčinskih inšpek-
cijskih služb, o prehodu na skrajšan delovni 
čas Kmetijske zadruge Cerkno, o predlogu za-
ključnega računa družbenega sklada za šolstvo 
občine Idrija za leto 1964 ter o prenosu sred-
stev DIS na Komunalno banko Gorica. 

Seja skupščine lobčine Idrija 
dne 1. 7. 1965 

1. Razpravljali so o aktualnih problemih v go-
spodarstvu. 

2. Republiški poslanec socialno-zdravstvenega 
zbora tov. Jože Oblak je poročal o problema-
tiki kmetijskega zdravstvenega zavarovanja. 

3. Razpravljali so tudi o poročilu komisije za 
ugotovitev problematike in razvoja idrijskega 
obrata podjetja Avtoprevoz. 

4. Potrjenih je bilo nekaj volitev in imenovanj. 

Seja jskupščine občine Idrija 
dne 29. 7. 1965 

Sprejeti so bili: 
— odlok o uvedbi družbene kontrole cen za 

obrtne storitve 
— odlok o uvedbi krajevnega samoprispevka za 

izgradnjo poti v Orehku 
— odlok o razmejitvi pravic samoupravljanja 

v upravnih organih občine Idrija 
— odlok o prometnem davku od nepremičnin in 

pravic 
— odlok o določitvi premije za kravje mleko 
— odlok o imenovanju nekaterih ulic v mestu 

Idrija 
— odredba o najvišjih maloprodajiiih cenah in 

maržah za nekatere prehrambene proizvode. 

Razpravljali in sklepali so: 

— o pooblastilu sklada za zidanje stanovanjskih 
hiš Idrija, da začasno gospodari s stanovanj-
skimi hišami v družbeni lastnini 

— o prenosu nekaterih obveznosti odpravljenega 
okraja Koper na občino Idrija 

—• o poslovanju nekaterih skladov v letu 1964 
—- o predlogu odločbe za ukinitev Zavoda za 

prosvetno pedagoško službo Idrija 
— o predlogu sklepa za pristop k Zavodu za 

prosvetno pedagoško službo Ljubljana-Vič 
— o predlogu za izdajo soglasja k predlogu za 

združitev zavoda za zaposlovanje delavcev 
Idrija 

— o predlogu za brezplačni prenos TV pretvor-
nika na Kobalovih planinah na Zavod RTV 
Ljubljana 

— o predlogu višine najemnin, ki jih gospodar-
ske organizacije medsebojno zaračunavajo za 
uporabo poslovnih prostorov 

— o elementarnih nezgodah v letošnjem polletju 
na kmetijskih kulturah. 

Potrjenih je bilo nekaj volitev in imenovanj. 

Seja skupščine občine Idrija 
dne 19. 8. 1965 

Sprejeti so bili: 
— odlok o določitvi in plačevanju akontacije 

na nove stanarine in najemnine na območju 
občine Idrija 

— odlok o pooblastitvi stanovanjskega sklada 
občine Idrija za izvršitev revalorizacije stano-
vanjskih hiš, stanovanj in poslovnih prosto-
rov 

— odredba o najvišjih maloprodajnih cenah in 
maržah za nekatere prehrambene proizvode 

Dana je bila informacija o stanju in ukre-
pih za zmanjšanje proračunske potrošnje. 

Z A P I S K I 

ŠOLSTVO: 
TEKMOVANJE MLADIH MATEMATIKOV 

Občinsko tekmovanje mladih matematikov 
organizira vsako leto Zavod za prosvetno peda-
goško službo v Idriji. Namen tekmovanja je 
spodbuditi talentirane učence k še smotrnej-
šemu izpopolnjevanju matematičnega znanja. 
Letošnje tekmovanje je bilo že četrto. Nekatere 
osnovne šole že več let sistematično pristopajo 
k temu delu in dosegajo najlepše uspehe. Pri 
tem že nekaj let izstopajo učenci osnovne šole 
Cerkno, za kar ima največ zaslug učitelj mate-
matike in fizike Maks Pagon. Matematični krož-
ki delujejo tu vse leto. V enem se zbirajo 
učenci, ki pokažejo v matematiki največje uspe-
he in več, kot zahteva učni program. V drugi 
krožek pa se zatečejo tisti, ki imajo pri pouku 
z matematiko težave, oziroma zahtevajo še do-
datno pomoč pri tem pouku. Rezultati tekmo-
vanja torej niso samo učinek prizadevnega 

dela učencev, temveč tudi odraz tihega in ne-
prestanega prizadevanja požrtvovalnega učitelja. 

Na letošnjem občinskem tekmovanju je so-
delovalo iz osnovne šole Idrija 13, iz Cerkna 9, 
iz Sp. Idrije 10 in iz Črnega vrha 3, skupaj torej 
35 učencev. V VI. razredu so dosegli Slavko 
Seljak, Cerkno, 70 točk, Leonida Svetlik, Idrija, 
49, Irena Šuligoj, Sp. Idrija, 44 točk. V VIL 
razredu Rozika Zorzut, Cerkno, 63 točk, Jerneja 
Tavčar, Cerkno, 55, Anka Habe, Črni vrh, 30 
točk. V VIII. razredu Vilma Skvarča, Cerkno, 
75 točk, Milan Hladnik, Idrija, 71, Izidora Razpet, 
Cerkno, 68 točk. 

Najboljši tekmovalci VIII. razredov so 
30. maja zastopali našo občino na republiškem 
tekmovanju v Novi Gorici, kjer je med 115 tek-
movalci Milan Hladnik iz Idrije dosegel 7. mesto, 
Izidora Razpet iz Cerkna pa deveto mesto, kar 
imamo za zelo lep uspeh. 

Naša želja je, da bi se tudi vse ostale šole 
vključile v to tekmovanje in da bi dosegli še 
lepše uspehe! 

Zavod PPS Idrija 



TELESNA VZGOJA: 
TELESNA VZGOJA NA GIMNAZIJI 

IN SREDNJI EKONOMSKI ŠOLI 
Mnogi gimnazijci smo se čutili prikrajšane 

z odgovorom, ki ga je dal letošnji maturant 
konferansjeju pri oddaji ljubljanske televizije 
o Idriji. Govora je bilo o športnih objektih, o 
kadrih in tudi o nezainteresiranosti mladine, 
vendar pa nič o delu ŠD Partizan-Rudar in še 
manj o ŠŠD Merkurju, zato imam za potrebno, 
da navedem nekaj podatkov o delu našega di-
jaškega društva. 

ŠŠD »Merkur« je letos praznovalo skromen 
jubilej: 5-letnico aktivnosti in je bilo zato letoš-
nje šolsko leto bogato s športnimi srečanji. 

13. in 14. novembra je Merkur organiziral 
troboj moških ekip ESŠ, gimnazije in idrijske 
sekcije Kluba goriških študentov. V košarki je 
presenetljivo zmagala ekipa ESŠ z zmago nad 
gimnazijo z 89 :67 in nad študenti s 65 : 61. 
Študenti so bili prvi v šahu in namiznem tenisu, 
gimnazija pa v malem rokometu. V streljanju 
je pripadlo prvo mesto ESŠ. V skupni oceni so 
zmagali študenti z 270 točkami pred gimnazijo 
z 230 in ESŠ z 220 točkami. Ženske so tekmovale 
v odbojki in v igri med dvema ognjema. 

21. nov. se je Merkur pomeril s študenti 
v rokometu. Zgodilo se je tisto, česar ni nihče 
pričakoval: Merkurjevci so premagali stare ase 
s 25 : 23. 

V novembru je bil tudi turnir v malem ro-
kometu s sodelovanjem 8 ekip. ESŠ je poka-
zala popolno premoč in ni zgubila nobene tek-
me, razlika v golih pa je bila 38 : 11. 

10. januarja je Merkur gostoval v Tolminu, 
kjer je v namiznem tenisu zmagal s 7 :2 . Igrali 
so Gnezda, Troha in Vončina. 

Klubskih prvenstev v smučanju in streljanju 
se je udeležilo 30 tekmovalcev. Pri mladincih 
je v smučanju postal prvak Milan Jurjavčič, pri 
mladinkah pa Angela Eržen. V streljanju je bil 
prvi Rupnik pred Rejcem in Goslarjem. Sicer 
pa so naši strelci pokazali pravo vrednost na 
tekmovanju za prehodni pokal heroja Mihevca, 
kjer so bili med 11 ekipami drugi. 

Na okrajnem srednješolskem prvenstvu v 
smulčanju na Lokvah 2. februarja je naša gim-
nazija dosegla nekaj odličnih uspehov, med 
ekipami pa je bil Merkur tretji. 

V januarju in februarju je bil v telovadnici 
osnovne šole turnir v košarki, kjer je s petimi 
zmagami dosegel prvo mesto 4. razred ESŠ. 
Srečko Gnezda je zabil 218 košev. 

V marcu je Merkur organiziral prvenstvo 
v namiznem tenisu, na katerem je sodelovalo 
32 igralcev. Zmagal je Miloš Poljanšek pred 
Jerebom in Vončino. 

11. aprila se je Merkur pomeril v Tolminu 
s Partizanom, vendar je doživel poraz s 47 : 52. 

20. aprila se je Merkur pomeril z ljubljan-
sko filozofsko fakulteto. V košarki so zmagali 
gostje z 41 : 39 in prav tako tudi v šahu s 3 : 1, 
v malem rokometu pa so zmagali domači kar 
z 12 : 0. 

V maju je tekmovanje v nogometu občin-
ske lige prineslo Merkurju zopet lep uspeh: 
razočaral je samo v tekmi proti mestu z 1 : 1, 
proti RŽS je dosegel 2 :2, proti industriji pa 
zmago z 1 : 0 ter je za sedaj s točko prednosti 
na prvem mestu. 

Naj končam: naša mladina si želi več sode-
lovanja in predvsem več tehnično-strokovne po-
moči. Šolska društva so temelj nadaljnjega raz-
voja telesne vzgoje. Skrb za njihov pravilni 
razvoj pa je stvar Občinske zveze za telesno 
vzgojo. 

Silvij Jereb 

POROČILO FINANČNEGA POSLOVANJA 
»IDRIJSKIH RAZGLEDOV« 

D o h o d k i : v letu 1964 
1. Narončiki din 142.605 
2. Reklamni oglasi din 495.000 
3. Dotacija občine din 100.000 
4. Prispevek muzeja din 197.861 

Skupaj din 935.466 

I z d a t k i : 
1. Tiskarna din 815.740 
2. Avtorski honorarji din 107.100 
3. Poštnina din 12.626 

Skupaj din 935.466 


